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ON_RESUMPTION

CHATRMAN: Mr. Kanji?

MR, KANJI: I can now make a statement about the guestion

which was directed to me on Saturday.

If you please; Sir, the Commission will understand that as an
advocate I can only act within the terms of insitructions given to me by
ny cliente and I can only adduce evidence which has been made available
to me by my clients and which I am insturcted to put before the

Commissione.

Whilst desiring to assist the Commission in all possible ways

at the same time I have a duty to observe the instructions of my clients.

Finally, Sir, in answer to your question directed to me on
Saturday there is no evidence other than that already adduced implicating
the leaders of the A.S.P. in a preconceived conspiracy available to me

L am able to put before the Commission.

I have considered this carefullys I think this is my position,

CHAIRMAN: May I just say thiss that you have qualified it
by saying "available to you'. The question we put to you was whether
or not you are aware of any credible evidence, other than the evidence
already tendered by you,; that the incidents which cultimated in a
number of innocent persons being murdered from lst June onwards were
deliberately planned by any person or Partye. That is a very clear
question - whether or not you are awcrs of any credible evidence. It
is a simple question which we consider domands a simple answer. You

are a member of the Bar; murder has been committed; and it is our

duty to enquire into the incidents and reporv to His Excellencyy the




British Resident, on the incidents that occurred from lst June onwards.

If there is any credible evidence available to show that
the outbursts were a deliberately planned affair it is obviously

relevant to our terms of reference.
MR. KANJI: I agree; Mr. Chairman.

CHAIRMAN: The answer seems to me to be quite a simple one.
It does not really lend itself to a long explanation. We would like
you to say a simple yes or no and if you are aware of it and we cannot

get the information, of course, we shall have to consider the position.
MR. KANJI: If you pleasey; Mr. Chairman.

CHAIRMAN: Mr. Kanji, we will give you until 2 o'clock to

reply to the question.

MR, KANJI: I am much obliged, Sir,

ATTORNEY GENERAL: I understand; lr. Chairman, you wished me

to put in this letter in evidence.

CHAIRMAN: Yes, we thought it ought to go in since it was

referred to.

Examination of Sheikh Abeid Karume by Mr. Talati continued.

Qe Mr. Abeid Karume; on Saturday you were giving evidence
in regard to your movements on lst June. What happened thereafter?

As Mr. Smithyman then said to me there is a lot of
disturbance at Mtendeni.

Qe Just before then?

A. He said please come and assist us at Mtendeni. I said

I am rather reluctant about going to Mtendeni because at Mtendeni




people are not out in the openy; the attackers. They hide themselves

in houses and only appear to attack somebody and then go back into
hiding and at this place there is a very narrow road so you will excuse
me. You had better go; and I am here waiting for you.

Qs lMtendeni, you havey; I believe; already said, is populated
by a majority of one race?

A. Yes.

Qe Who are they?

As There are many Arabs.

Qe At approximately what time was this?

A. Between half past two and three; somewhere about there.

Qe From there where did you go to?7

A. Mr. Smithyman there received a report from one of the
car that there was trouble at Mikunguni.

Qs So did you proceed to Mikunguni?

A. Yese TWe went to Mikunguni via Miembeni.

Qe Did you find anything at Miembeni?

As At Miembeni we found a large gathering of people; about
400 people, on the main road running towards us, coming in our direction.
They were shouting that an African woman has been killed at Mtendeni and
they were going towards litendeni end we stopped our car there. Mr.
omithyman asked me to speak to them as much as I could and stop them
from going to Mtendeni and I took the lomdspeaker and I tried to speak
to them and they halted. I told them it is not right, any disturbance
at this time of electiony; you had better disperse and go away. What
you have heard about this woman being killed is not true, it is just
talk, Then they heard me and they dispersed. From there we
continued; we went on to Mikunguni.

Qe At what time did you reach Milkunguni?

A, About half past thres.




Qs What did you see at Mikunguni?
A« When we reached Mikunguni on the left hand side we saw

an Arab on a stretcher; he had been beaten; he had blood. There we

stopped our car and there is a market there where people sell fish.

We spoke to the peopley; even to the fish sellers. We asked them to
g0 awayse It was not time for people to gather in groups.

Qe Did you see around the crowd at the time?

A. No. We only saw a group of about twenty or twenty-five
stending on the side of the road and Mr.Smithyman said to them we do
not want even you people standing here. You had better go awaye.

Qe Did that group of twenty or thirty persons disperse ?

A. Yes,

Q. From Mikunguni where did you go?

A. We came back to Raha Leo.

Qe That was at about what time?

A. About four o'clock vr four-o'clock.

Q. What did you do at Raha Leo?

A« Then there we departed. We greeted each other and
departed, the askaris who were in the car.

Did you tour any of the areas later after Mr. Smithyman
hadl left?

As Yesy, I did. I went round until the completion; until
six o'clock to be exacte.

Qe You said you went round?

A. I went round.

Qe Meeting groups of people or you went round your business?

A. No. I went round my higiness.

Q¢ That is in connectiocn with “the elections?

A. Yos.

Qe Did you visit polling stations?

A. Yes; the ones which concerned nme.




Q.

You also mentioned your meeting at Mikunguni a very big

crowd; you said. You spoke to them for some time and then they

dispersed?
Ao
Qe

A

For a very short time.
In what direction did they disperse?

They went some to tho .left, some to the right; some

straight, they just dispersed in different directions.

Qe

Ao

Straight backwards or in the direction of the Stone Town?

Some of them went towards Kiswandui which is towards

towns others came to town.

Qe

Did it seem to you that they were going for the same

purpose as they were shouting for going towards Mtendeni?

A

Yese The main road to go back to Ngambo is via

Mtendeni or Kiswandui.

Qe
A
Q.
Ao
Q.
A,

Qe

And you met the crowd at Miembeni?
Yes,
That is Ngambo?

Yes.

They were shouting that they were proceeding to Mtendeni?

They were shouting a woman has been killed at Mtendeni,.

And you assumed from that that they were proceeding

towards Mtendeni?

A
Qe
Ao
Qe
graups still
A

Qe

Yese

Then you talked to them and they dispersed?

And I assured them that no woman was killed.

When they dispersed did it seem to you that small
intended to proceed towards Mtendeni?

Noe

These various groups of peopley, did you see in these

crowds of people any known A.S.P. member?




As Noy, I did nots I simply saw a crowd of people.

Q. Mr. Karume, we were talking on Saturday of the January,
1961, elections. You won ten seatsy; did you not?

Ase Yeose.

The Z.N.P. won nine seats and the Z.P.P.P. won three

seats?

A. Yes,

@s Thero were then frantic efforts made by both Z.N.P. and
A,S.P. to form a coalition Government with the support of Z.P.P.P.
members?

As Yesy; the three Parties.

Q. Did your Partys the A.S.P., hold discussions with the
%2.P.P.P. members?

As Yese.

Qe Did you succeed in getting the support of one of these
Z.P.P.Ps members?

As Tese

Q¢ 4And he was Shoikh Ali Shariff?

A. TYese

Qs You then approached the British Resident; did you not?

Ae Yese

Q. 4&nd made your proposals for the formation of a coalition
Government?

Ae TYes.

Qe Was this the letter dated 24th January, 1961 that you

addressed to the Resident (Document passed to witness)? At this stage,

24th January, 1961, the other two Z.P.P.P. members had already declared
their support for the Z.N.P.?
A Noe.

Qs When you addressed the letter to the British Resident.




A. Only one member of the Z.P.P.P. had gone in with the
Nationalist Party. The other one had not yet.
@+ Now let us have the names. Who had already declared
his support for Z.N.P.?
Ae Sheikh Mohamed Shamte.
&e Who is the present Chief Minister?
Yes.
And who had not declared his support yet?
Sheikh Bakari Mohamed Bakari.
At about this time did your Party try to contact Bakari
Mohamed Bakari?
Yese
Did you ever succeed yourself in seeing him?
Noy I did note.
Do you remember if there was any person or persons who
wanted to Bakari Mohamed Bakari duting these days?
Yes.
Who wanted to see him?
One is Sheikh Ali Sharif Musa.
Yes?
And the other was Sheikh Thabit Kombo.
Who was Sheikh Thabit Kombo?
He is the General Secretary of the Afro-Shirazi Party.
Did they succeed in finding Sheikh Bakari?
Yeso They got him and he agreed to come to the place
where they had suggested that they should meet.
Q. Let us stop for a moment. You said "They got him".
Why do you say "They got him"? Did they contact him by letter; by

meeting him?

A« They saw him personally and then they had arranged that

they should meet at a particular place.




A. Only one member of the Z.P.P.P. had gone in with the

Nationalist Party. The other one had not yet.
@+ Now let us have the names. Who had already declared
his support for Z.N.P.7
Ae Sheikh Mohamed Shamte.
&e Who is the present Chief Minister?
Yes.
4nd who had not declared his support yet?
Sheikh Bakari Mohamed Bakari.
At about this time did your Party try to contact Bakari
Mohamed Bakari?
Yes.
Did you ever succeed yourself in seeing him?
Nogy I did not.
Do you remember if there was any person or persons who
wanted to Bakari Mohamed Bakari during these days?
Yes.
Who wanted to see him?
One is Sheikh Ali Sharif Musas
Yes?
And the other was Sheikh Thabit Kombo.
Who was Sheikh Thabit Kombo?
He is the General Secretary of the Afro-Shirazi Party.
Did they succeed in finding Sheikh Bakari?
Yeso They got him and he agreed to come to the place
where they had suggested that they should meet.
Q. Let us stop for a moment. You said "They got him'".
Why do you say "They got him"? Did they contact him by letter; by
meeting him?
A+ They saw him personally and then they had arranged that

they should meet at a particular place.




Qe Do you know where they met him?

As They met him at Othman Sharif's place because that is

where Ali Sharif Musa was at his brother's house. When he comes to

4enzibar that is where he stays.

Qe So Bakari lMohamed Bakari went to meet Ali Sharif at
Othman Sherif's house?

As  Yeos,

Qs Were you present then?

& No.

Qs That evening where were you?

A. I was at my house.

Were you called by anybody from your house?

Yes.

By whom?

4 police officer called me - not on account of this
settlement.

Qe Noy no. 4 police officer; did he call you?

Ao Yes.

Q¢+ He called you where?

A. A%t the house of Sheikh Sharif.

Qe Did you go?

A. Yes,.

Qe What did you see there?

4. I saw groups of people and motorcars belonging to the
Nationalsit Party, sticks and knives and all sorts of things. They
were running away just as I was arrivinge

Qe Who was running away?

Those young people, members of the Nationalist Party.

Qs Do you mean physically walking?

Ae Noy in their cars.




Q. You then heard of what had taken place there; why thero

was a crowd?

A TYese

Q. What did you hear?

A, I heard that Bakari Mohamed Bakari had gone there
Sheikh Ali Shariff Musa in order to unite with the Afro-Shirazi
At that time the Ntionalist Party had heard that this gentleman was
there, and they came there with Sheikh Mohammed Shamte to take him away
by force from that house so that he should not listen %0 that suggestiona
That is the time they took him away by force.

Q. VWhat did you do when you saw the crowd outside 7

A. I requested the people to disperse.

Qe Did they disperse?

Yes, they did.

Q. In these January 1961 elections when these efforts were
being made to win over the ZPPPjy did you consider it proper to approach
any member of His Highness's family to meke o settlement in this matter?

A. DNo, it did not occur to me.

Q. Would you do that if a similar circumatance arose?

No, I could not do thate.

Q. Do you know if efforts were made by the ZNP in that
direction?

I heard.

Q. Did that talk spread round the town in Zanzibar?

A. Yes, very much.

Qe You know the clections were held in January?

Ao Yose

Q. Can you give the Commission any idea of the date when

these discussions were being held with a member of the family of His

Highness?

Ae Yes.




Q. When?

A. On 17th January 1961 was the election. n the following
day we, the leaders of the Afro-Shirazi. Party, were called by His
Excellency the British Resident, or it may have been the third day, and
we went before the Resident. The British Resident said "The aleclions
are overy and it is my duty to give you time, together with the heals
of the ZNP (who were @glso there ). The Afro-Shirazi Party have got ten
seats in the election and the Zanzibar Nationalist Party have got nine
seats, and the ZPPP have got three seats. It is my duty to give you,
the Afro—Shirezi Party, one week to try and form a.:Government."  There
we sgreed; and we were very pleased that we had got an opportunity of
meeting the ZPPP in order to make arrangements and form a governments

Q. Yes, the question was, about what time did you hear the
ZNP had approasched a member of the Royal Family?

Ae It was four or five o'clock in the evening.

Q. Wes it during that first week?

A. Yes, the same weeky and the day after we met the British
Resident the 4SP sent Thabit Kombo to Pemba in order to meet the members
of the ZPPP who were there. When Thabit Kombo reached Pemba he found
Sheikh Ali Muhsin and Sheikh Abdulrshman Baalawy they were already there.
He wanted to meet Sheikh lMohammed Shamte. Sheikh Mohammed Shamte sent
word outside to Thabit Kombo saying "Please ask him to wait because I
have guests inside." After a little while he saw Sheikh Ali Muhsin
and Sheilkh Mohammed Filal coming out of Sheikh Shamte's house. Then
Thabit Kombo went ira

Qe As a rosult of this talk did the ZPPP members come 10
Zanzibar?

Yeso.

Then on what day did the talks at Seyyid Seif's house %ake
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4. I think it was on 27th or 28th January. I think so,
but I was not there; I only heard.

Qs In tho result were they ablc to get the support of the
two ZPPP members?

Ao Se

Qe You have already roferred to this letter which is before

Yes,
Document Qe Do you produce a letter dated 24th January 1961 addressed
ALK.61
to His Excellency?
4e Yes.
Qe TYou addressed this letter to tho British Resident meking
your proposals for the formation of a coalition government?
Yes.
Was this proposal accepted by His Excellency?
No.
Did he then ask the ZNP to form a government?
Yes.
4and they were not successful in that either?
That is so.
Qe Then therc was the formation of the caretaker government?
A. Yos,
Qe Now about this incident of the talks between the ZNP and
ZPPP members at Seyyid Seif's house, did you complain about that to the
British Resident?
Ae I do not think so.

Qe May I refresh your memory? Do you remember this letter

dated 31st January, 1961? (Letter handed o witness).

A+ Yesy, I remembor it. I am sorry when you asked me I did

not remember it well but I did not sign it myself..




A

Qe In that case I withdraw it. Can you remember at least
this much, that you complained to the British Resident about this
incident at Seyyid Seif's house T

A, Yes.

Qe What did His Hxcellency tell you on that, if you caun
remember ?

A, The Resident said that he himself spoke to His Iighacssg
who called the members of the Royal Family and spoke to them seriously,
stopping them from doing any such thing. He said - "On account of this
I shall again have to meet His Highness,'"

Qe Mr. Xarume, you talked yesterday about ZNP speeches
indicating tha* His Highness was associated with their party ?

A, Yes,

o Do vou remember any particular speech which almost clearly
indicated that 7

A Yes,

@o Whet do you remember ?

A T remember in 1959 I think, or 1960, round about then His
Highness left Zacziber for a change to go to South Africa. When His
Highness came back ihe ZNP held a very big meeting at Darajani at their
headquarters at night. I went there because it was a big day. Sheikh
Ali Muhsin stood up there in front of the microphone and he gaid = "I
want to remind you and to give you very pleasing news, all you members of

the Nationalist Party. Today I am very very happy myself on the safe

return of Hig Higrhnezs to his dominions and what pleases me more is that

His Highnesss has brought me two ties (and he showed them) as a present to

myself., This shows very clearly that we are the only subjects of His
Highness the Sultan.” So that it was very clear to me = I mean the
people who do not understand - they can think that His Highness really
is with them or supports them. After Sheikh Ali Muhsin got down froim
the platform, a member of the executive committee called Hussein of the

ZNP went up to the platform and said to the members of the Nationalist
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Perty who were there — YArg ygu happy?™ They said -~ "Yes, we are
happy". "What has been brought for Manjo? What did Manjo get ? We
tell you very clearly we are the subjects of His Highness, and, to make
it more clear, in 1957 Manjo got five seats and the Nationalist Party
did not get even one seat. Why did Sheikh Ali Muhsin, the leader of
the Nationalist Party, get two seats ? First he was chosen by His
Highness himself to be a member of the Legislative Council, and second
he has been chosen to be a member of the Executive Council. What has
Manjo got ?  Sheikh Ali Muhsin's statement is very clear!", and they
got hold of him and dragged him down, before he concluded his speech.

Q. Suggestions have been made here that you moved about
with bodyguards during the elections; is that true ?

Ao No, that is not true at all.

Qe On lst June you said you made various visits ta these

polling stations ?
A, Yeso
Qe With Mr. Smithyman, and alone ?
A, Yes.
D I believe when you were with Mr. Smithyman there were
askaris with you ?
Yes.
When you were alone were you with anybody ?
I was alone.
Was any arrangement made by your party to have bodyguards?
No.
Qe In the January 1961 elections you had an Indian candidate
for the ASP for the Stone Town South constituency ?
A, Yes,
Qe Was his name Jayantilal Hirji ?
A, Yes.,
Qe Did anything happen to this man just about the time of

elections ?




A, Yes,
Qe What happened ?

A He was beaten by the youths of the YOU.
A Was it on the day of the election, before the election
or after the election?
Bfore the election,
How many days before ?
I think about a month or two bofore the election.
Did you complain to the police about this ?
Yes,
Was any action taken ? Was anybody arrested 7
I do not know about that,
In the June 1961 elections you had another Indian
in the same constituency, Muhammed Varas Saleh 7

Yes.

A

Lo

o

Qe Do you remember any incident in connection with this

election ?

A, He reported that some youths of the Youths' Own Union
had inesulted him,; abused him, and had kicked him.

Qe Was this incident reparted to the police ?

A I think so. I do not know because ¥ did not accompany

Qe There is one thing I wish to correct. You said yesterday
the 1957 elections were held on 2lst February, 1957,

A 22nd July.

Qe That is the correct date.

A 2lst to 22nd July, because it did not finish in one day.

Qe Some allegations have been made here that your party has
received funds from overseas. From where have you received funds from

outside Zanzibar ?
A, Dar~cs—~Salaan,
Qo From anywhore olse oxcept Dar-es—Salaam ?

Ae No, we have not received them from anywhere else.
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Qe How many ASP branches outside Zanzibar do you have ?
A.  Only one in Dar—es-—Salaam.
Qe And from whom did you receive the money in Dar-es-Salaam ?

Ao The Dar-es—-Salaam branch of the Afro~-Shirazi Party gave

us She. 1,000/~

Qe Tye Commissioner of Police gave evidence to the effect
that he has heard of an ASP branch in Moscow.

A, No there is not.

Qe What do you know about that 7

A I know that there are some Zanzibar boys who have gone
there for studies. I think they support the Afro-Shirazi Party and
they may have gathered. I think that is why it was said that there
was a branch there; but we have no connection at all with them in
Moscows

Qe Do you have any correspondence on this subject with
anybody in Moscow ?

A No. T received a letter which was written from there.

Qe Telling you what ?

A They said that they were trying to form a branch there,
but as I am not interested in any communist country, I did not even
reply to that letter. In that letter I saw it written - "Copy to the
British Resident, Zanzibar',

Qe Have you heard of any other branch calling itself a
branch of the ASP.

A, Yes, I have,

Qe Where was that ?

Lo London.

Has that any connection with the ASP here ?

No.

Who has opened that branch ?

I saw the name of Singa Suleiman(?)9 but we have nothing

to do with them at all.




Qe Has any leader of the ASP been invited to & communist

country ?

é: T think there are letters inviting leaders of the ASP

to communist countries, but we do not accept them, nor do we reply to
them.
You heard the evidence of the Commissioner of Police 7
Yes.

Qe He said some leaders of your party had visited communist
countries.

A, It is the Commissioner's presumption; he simply thinks
that, But there is not a single leader of the Afro-Shirazi Party who
has gone to any communist country.

Qe Have you heard of any ASP supporters having visited
communist countries ?

Ao Yes.

Qe Who were they ?

A, The trade union youths like Hassan Nassor Moyo and
Mohammed Mfaume and others.

Qe And they are connected with what trade union ?

Ae One is the General Secretary and the other one is the
Cheirman of the trade union. Hassan Nassor Moyo is the General
Secretary, and the Chairman is Mohammed Mfaume.

Qe What was the trade unioén ?

A. The Zenzibar Pederation of Labour,

(@ To your knowledge was a single member of the ASP
prohibited from making a speech at any time before first of all the

January 1961 olections ?

As I rcmemder one youth in Pembas his name is

Abdulrsaman Mohammed Shamte, the Chief Minister's son.




He is a member of your party ?
Yes.
In Pemba ?
I am not sure whether it was in 19959 or 1960 when
he was stopped.
Ge Is there any other person apart from him ?

A No,

CHAIRMAN ¢ That was before the January elections ?

A' YGS.

MR. TALATI: Now before the June elections was any
other person stopped from making a speech 7

A No.

Q You know several newspapers have been produced herec
supporting the Afro-Shirazi Party, and these are said to have contained
articles which were inflammatory. Does the Afro-Shirazi Paxrty own
any newspapers as such ?

A. No.

Does it own any press ?

Ao Noe

py

(lo An allegation has been made herc that just before

the June 1961 elections you imported cortain vehicles from Tanganyika ?

.A.. YGS.
Qo And that one of these wvehicles is a wvehicle
specially covercd with expanded metal ?
A, Yesy it is true,
das that been specially ordered out by you ?

A, Thigs is a second=hand Calre




Qs Where did you buy that from ?

A. We bought it in Dar-es-Salaam with the expanded

metal,

Q. For waht purpose have you used that vehicle ?

A, We bought these cars because we have a large area
which the Afro-Shirgzi Party decided that they should buy in order
to save these people who are being evicted from the shambas.

We bought a large barren piece of land, and then we had totake
those evicted people there and allot to them fields, and we
requested the government to give us an agricultural officer to
assist wus in alloting the fields. We also requested the govern-
ment to give us a tractor to clear this land, on payment, and we
did all that. So we had to buy a vehcile in order to move the
people and their property from where they had been evicted to

this place which is a long distance away. That is what made us
buy these cars; we had to move them with their wives and children.

Q. How many were there ?

A, About three hundred.

Q. Does that 300 represent actual squatters or squatters
and their families ?

A, BSquatters and their families.

Q. How many actual squatters had been evicted ?

A, About sixty I think.

Q. Do you produce a letter dated 3rd May, 1961 together
with an invoice from the Cooper Motor Corporation Ltd. in connection
with the sale to you of the two second-hand vehicles ?

Document
AAK, 62, A, Yes.

Qs Do you remember during the last elections at

Mangapwani who was your candidate ?

A. DMohamed Idi Bawvuai.




Qe You remembsr just before the June elections this

man was arrested by the police on a charge of offering bribes

to voters ?

A. Yesy; I remember.

Q. The case was later heard; was it not ?

A. TYese.

Q. What was the result of the casey; do you remember ?

A. From what I heard the case was dismissed and it
was proved that those people who gave evidence gave false
evidences

Q. Was there any direction with regard to them ?

A. Yesy; the direction was that these people ought to

be prosecuted.

Qe For what ?

A. For committing perjury.

Q. Mr. Babuysin his evidence; referred to, if I remember
correctly, Ali Sultaa Issa as the person who was connected with
the Progressive Trade Union. Do you know Ali Sultan Issa ?

A¢ I know him well,.

Q. Is he in any way connected with the Z.N.P. ?

A. He is General Secretary of the Z.N.P. in Pemba.

Q. Where is this man now ?

A. I saw him yesterday here in Zanzibar.

@. There is also a reference here in some evidence to

the fact that the A.S.P. held a dance on the third day after the
death of his late Highnessy; the Sultan.

I5 is not true.

To the best of your information, who had arranged

ho ©thixd day after the death of the Sultan 7




A, From what I heard, if it was with the Federation
of Labours; there is a certain group of youths, I think, who had

done that.

Was it in any way connected with the A.S.P. 7

Not at all.

Did the 4.S.P. plan the disturbances of June; 19617

No.
Did the A.S.P. try to quell the disturbances 7
Yesy, when it came upe.
What would you consider are the causes of these
disturbances 7
A. In my opinion there are two causes.
Qe Yes 7
A, The first is about this Nationalist Party stcaling
votes in the Election because I saw in January 17th 1961 thore was
this trouble of accusation of stealing votes by the young people
and I think the matter did even reach the Police.
Q. Yes ?
A. And I think now I do not know what resulted with the
Policey; whether they had really stolen the vote or notde
Q. Yes, thon what happened ?
A. And hecause of the slowness of the Police — they did
not say what action they had taken or what happened about this
accusation,; the people understood that it is true that these things
had happened — this vote~stealing business - that is why nothing
was done. Then in June, 1961, *hey were alert to safeguard arout
these people whe had come to steal votes, and from what I personally
saw I did see one man actually stealing a vote. When Hassan Amin

camo and he was dregged ouF of the queuwe =nd he lived at Malindi




that appeared to me certainly that these people did steal votes.
Qe Now that was the one cases what was the other case ?
A+ These two; perhaps you did not understand me. That
is during this period from 17th January to Junc.
Qe You have described the inoidents of vote-stoaling,
as you put it. Now, why did the disturbances sproad ?
4. In my opinion; it is thiss what made the Nationalist
Party withdraw their people from the queuse of voters when everything
was quiet and there was nothing wrong and directed them to go to
their branches ?
Qs Yosy; go on.
A. And then after a little while, we heard people
were being attacked with weapons, especially the Darajani
constituency. 4nd that it appearod to me that had not the
Nationalist Party done this act of attacking people, they would
have lost this Darajani seat. Because in tho January 17th
Elections and the June Elections what they got and the disturbances

they created to stop our people from coming over here to vote

and then again came back; returned in the afternoon; and all of

thom voted without any members of the 4.S.P. being there. Thet
appeared to me that they had done this trick purposely to beat
people because women are very much afraid. To see bloody it is
difficult for them to come to the votes.
Qs+ Now you have heard of disturbances spreading on the
lst June ? Do you know of any other reason for the disturbances
on the lst June; except as you have already montioned, the
stealing of votes by the Z.N.P. on the 17th January ?
A. Yos,.
Q. What were the reasons ?

As It is about this attack on people at 2 o'elock in




the afternoon. These people they did not belong to one place.
They belonged to different places and they spread out to different

places.

the
CHAIRMAN: Has/witnoss given reasons ?

MR, TALATI: He has: differont reasons for the incidents

on the lst June at 2 pem. You said ?

As It is then 2 o'clock.

Q. Wo are also talking of attacks with swords and
weapons ?

A. Yes,

Qs And then; as a result of thaty, did the disturbances
sproad to other areas in Ngambo ?

A. TYos; bccause they 80 to hospital, get treated and
they go to their homes and the parents start crying our end this
is the result.

Q. Now you heard the 2nd June disturbances spread in the
rural districts. What were the causes of that 1

4. I think the causes arc for the 2nd Junc disturbances
when the Manjo came from their shambas with their knives on the
lst June and they thought that these people have no discretion.
This fight which is taking place in town, our people are being
killed thore becausec they are in the habit of this. If anything
happens and they are called when they come; they just set down
overything. I think this is whatcreated the impression on the
people in the rural areas that these people have gone to town and
they have killed our follow peoplc.

Qs So you said the disturbances started in the rural
districts ?

A. Yes,




Q. Did the squatter problem have any effect on these
disturbances 7

A. In my opinion I do not think this has much to do
with it because they had taken place a long time back.

Q. Were these squatters satisfied in their hoarts

about the squatter problem, those who had been deprived of land ?

&,  They were not satisfied,; but one wouldnft be
satisfied after being deprived of land.

Q. Now the dock dispute you have also described.
Could that have had any effect on the disturbances ?

A. No, it wouldn't have gone so muoh on this attack.
I do not think so. But I do not deny that it did not have anything
to do with it, it might have had slightly to dowith it,

Qs Do you mean, if it was not the direct cause ?

4. I cannot say it was directly the cause.

Qe Nowy do you think that the Police did their best to
deal with the disturbances ?

A. Because I was there myself.,

Qe And after these incidents, were a number of persons
arrested ? Yes, a large number, Do you know of how many persons
who were released later,

A. Yes,
Qe After being kept in custody for some time ?
A. Yes,

Q. Do you think anything contributed to their arrests ?

As Contributed how ?

Q Why were a large number of persons arrested, kept in

custody and later released ?

de In ny opinion T think it was to reduce the amount of

disturbances and for the safety of the pooplo,

CHAIRMAN: What I think the witness is saying, to reduce

tension,
A, Yes, Sir,




Cross—examined by MR, KANJI,

MR, KANJI: Is Mr. Othman Sharif the leadsr of the
Opposition in the Legislative Council ?

A. Yes.

Q. 4And the Opposition in the Legislative Council is in
fact membors of the Legislative Council who are supporters -
members of your party 7

A. Tho candidates; they are not the leaders of my party.

Q. Would you agree with me that the Opposition in the
Legislative Council of Zanzibar is A.S.P.

A. Yes.

Q. Are you & member of the Legislative Council ?

A. Yess :

Q. Would it be then right to say that Othman Sharif is the
Leader of the AeS.P. ?

As Yes, he could be,
CHAIRMAN: Are you talking about the Legislative Council ?
MR. KANJI: Generally, Sir, the leader of the A.S.P.

Perhaps to clarify the matter, I would ask this question again

to you. Do you agree with me that Othman Sharif is generally the

Loador of the A.S.P., not only in the Legislative Council, but also
outside ?

A. There are the leader and leaders. If you mean the
leaders is he the head of the other loaders, the No. 1, is that
what you mean ?

Qe Yesy; the leader of you all 7

A. Noy; he is not.

Q. You say that you are the leader 7




A. Yes,

Qs Is it not surprising that you are the leader of the
A.S+«P. in the Legislative Council ?

As Noy it is not surprising.

Q Am I right that you have a very high respect for
His Highness, the Sultan of Zanzibar ?

As Yose

Q. And would you agree with me that anyone describing
the Sultan either in Zanzibar or oclsewherey, particularly if he is
& member of the A.S.P. as an Arab ruler; who is referred to as
Sultan of Zanzibar, you would think that the language was very
offensive ?

As I cannot answer that because you have not said in

what language ?
CHAIRMAN: In any language; in Swahili °?

A. In what way would it be offensive ?

MR, KANJI: Well, take thiss if you tell mc that
Zanzibar has an Arab ruler who is referred to as Sultan, would
you consider that to be offensive language ? .

A. Yesy; it is of good language. You explain to the

people that Zanzibar has an Arab ruler who is the Sultan.

Qe Soy would you generally use this description to

describe the Sultan ?

A. It wouldn't be necessary hore in Zanzibar, but if
you went to another country and somebody asked you about your
country and your ruler; we would say we have an Arab ruler in

Zanzibar who is the Sultan.
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Qe I am not asking whether it is necessary or not; but
would it be in order ? If you talk to people in Zanzibar, that you
have an Arab Ruler.

As Yesy; you say we have an Arab rulery; not in any
offensive way or an insulting way or any way whatsoever.

Qs Soy would you agreec with me that if anyone says "we

don't wish to be ruled by Arab rulers", it refers to the Sultan?

A, You mean Arab or Arabse "We do not want to be ruled

by Arabor "Arabs"?

Q,o Arabe

Ae It is a matter of opinion because it could be a bad

thing if you expressly point to this particular person.

Qs So you agree with me that the term "Arab ruler" is not

very conducive to good relations between people in Zanzibazr ?

A. Could it depend on the circumstamces in which it is
said ? If it is said by a political speaker to a crowd of people
whom he knew was mostly Africensy, it might well bey, but if it was
said in different circumstances, it mightn't be.

Qe You would agree with me that if the term "Arab ruler"
was used in addressing a large crowd of Africans; then that may
disrupt the good relationships betwoen people in Zanzibar and bring
in ill~feeling ?

A. You moan a member of a political party or an ordinary
man in the street ?

Qe Member of a political party 7

A. I can say it would be dangerous to this political man
himself. Because thc Sultan,; the ruler of Zanzibary, is loved by all

his subjotsy; and if you refer to him in a bad way, you are

stopping people from joining your party, and you have formed a

party and you want members.
Qs Eventmally we are agrced now that to uso the term
"Arab ruler" in a derogatory sense would be bad ?

A Yese
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The proceedings were adjourned for 15 minutes,

Qe Now, Mr, Karume, just before we ad journed we agreed
that to call the Sultan of Zanzibar as "Arab ruler" would be a
derogatory term}

Ao DNo, that I do not say. It wouldn't be derogatory
if you called the Sultan of Zanzibar an Arab ruler; it wouldn't

be offensive,

Qe And you are now saying that what you said before the
ad journment in your Ccross—examination, to call tho Sultan an "Arab

ruler" would not be a derogatory term.

CHATRMAN: That would depend on the circums tances, he said,

MR, KANJI: I did get an answer from hims if it was said
to a crowd at s political meeting consisting of people of non-

Arabs, it might be.

CLATRMAN: I think in effoct, the Witness agrecd. Put

it to him.

MR. KANJI: Tho question which I asked the Witness just

before the ad journment;

[T'The last three questions were read ba057

Qe Would you agree with me that if the term "Arab ruler"
was used in political meetings. to doscribe the Sultan, that

that would creato ill-feeling to the peoplo of Zanzibar?

CH.IRMAN: If it was addrosscd to a predominantly non-
Arab gathcring, wasn't that tho point?

A. It depends on how you started, Sir, Porhaps you
would refer to the "Arab ruler" in ordor to strongthen what you
wantod to say or to roduce theo strongth of what you wantod.

It depcends on how you started.




CHATRMAN: Generally spoaking, if it was said to a
predomninantly non-~Arab political meeting, do you think it might
be taken in a derogatory scnsc or not?

A. If you intonded to put it in a derogatory manner,

then it would be derogatorye It would depend on how you put ite.

MR, KANJI: Surely you would agree with me the intention
of tho speaker does not always matters: It is the effect it

creatos that matters?
A. Yos: you must also remember, by tho way, that

overybody loaves the speaker with his own impression.

MR. KANJI: You realisc we arc talking gonerally and not

about one individual pcrsons
CHATRMAN May I just put this: does it depend on the

manner and circumstances in which it is said ?

' Yose :

MR. KANJI: You remember that the late Sultan of Zanzibar
died in 1960 ? ~ A Yese

Qs 4And do you rcmoember that at least two political

partics read out a message on the wireloss, expressing loyalty
in the broadcast?

A. TYos.

Q. And were theso partics ths ZNP and the ZPPP?

Ao Yes,

Q. Is it right that your Party did not broadcast any
expression of loyalty to the new Sultan?

A. Bocausc we know our party is loysl - why should we
broadcast? If we were not loyal, then that day we would have
expressced our loyaltye

Q. Am I right that at the time when this loyalty was
oxpressed to the new Sultan thoro was no alliance between tho
ZNP and the ZPPP?

As Therc waSe




Wheon did the alliance between the ZNP and the ZPPP

Ae 1959«

Qe 1If there was an alliance between the ZNP and the
ZPPP in 1959, would I be right in assuming it would not be
necessary for the ZNP to approach the ZFPFP after the January
olections to form a government?  Bocause the alliance was already
in existence?

A, There was & portion missing: there was a part
missinge

Q. Do I understand you to say that part of the ZPPP was -
in allianco with ZNP in 19597

A, It is not the part of alliance but it was the
conditions, because there are othor posts there.

Q. I think this is another sub ject, Sheikh Karumo. Do
you remember you gaid a few minutes ago thore was an alliance
botwoon the ZNP and the ZPPP in 19597

Ao Yos.

Q. What I am asking you is this - at the timo of the
cloction in 1961 it would not be nocessary for any further talk
botwoon the ZNP and the ZPPP to form a government, as together
those two parties would have a majoritye

A, Now my answer is that tho ZNP and the ZPPP from 1959
they worc togethor until the 1961 January oloctions, They only
had an alliance of forming the govornmont, but thoy had not yot
agrced. about posts. That is why the ZPPP had to g0 to the ZNP
and the ASP to see which would be the most boneficial to them.

Q. Would you agree with mo that if thore is an alliance

the question of who should take which post would be scttlod between

the ZNP and the ZPPP, and not between the ZPPPand tho ASP?

A. Docs it not surprise you that the ZNP and the ZPPP,

although they had united, why did Sheikh Ali Sharif loave and




join the ASP,

Qe Are you now in fact saying there was no alliance
between the ZNP and the ZPPP since 1959%

Ae It was there since 1959, The reason why Sheikh Ali
Shariff left was that he got more benefit from the ASP than tho

ZNP in January 1961.

Qe Are you saying that after tho January 196l clecticn

the ASP approached the ZPPP to form a government,; and for that
reason gave a very attractive offor to the ZPPP?

A. And ZNP also, becauso both woerc following each othors
becausoc Mohammed Shamte was the leader of the ZPPP, and in our
understanding between the ZPPP and the ASP forming a government
in 1961, the offer he came with from Pemba, we gave him a botter
oneG.

MR, KANJI3 I want an answor to the question which I am
asking youe

CHAIRMANs I think he is giving an answers it is rathor
long,; but it is an answor.

As The 2ZNP had given a small offors Shoikh Mohammod
Shamte agroed to join the ZNP himsclf. Sheikh Ali Shariff was
annoyed: '"Why should we refuso the ASP offor which was much more?
That is what we had been dirocted by our followers in Pemba, and
under those circumstances I am not going to join the ZNP to form
a goverment, and from now on I am Jjoining the ASP and let them

tako me to the British Rosidont."

"R, EANJIs Shall we analysc what you have said so that
we know exactly what we arc talking about? Now the ASP have
aporoached the ZPPP after the January clection and gave them a very
good offer if tho ZPPP joinocd the ASP?

Ae i opl
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CHATBRMAN: We have hoard that one ZPPP meomber is the

Chiof Ministor now.

MR. KANJI: He is, Sir; and by your voery good offor you
made sure of gotting at least onc member of the ZPPP joining
you?

Ae Yos, and onc did not Join cither party.

Qe You said onc member of the ZPPP did not join eithexr
party, oither tho ZNP or tho ASP?

Ae Yos, at that time.

Qs Coming to tho languago which I +think it has been

suggosted by the ASP as offensive to your party, am I right that

if your party was called Imporialist stooges you would be vory much
offended, in fact provokod?
Ao Yose

Qe Am I right that you would not call any political party in
Zanzibar, and you have nover called. any political party in Zanzibar,

by that name ?
Ao NO‘,

CHAIRNAN: Does hc agroo?

MR, KANJI: Yos, ho agroos with mc that he has never
called any political party in Zunzibar Inperialist stooges: and
would you agrco with mo that that torm is vory provocative, in your
opinion?

Ae Yos, if he is not,

Qe Would you call the Zanzibar Nationalist Party
Imporialist stooges?

A. No,

Qs Coming to the addition of onoc morc scat in tho
Logislative Council of danzibar, after Sir Hilary Blood's report on
tho Constitution, would you-say tho adding of one scat for Stono

Town out of 21 soats reccommendod by Sir Hilary Blood would be
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rogarded as a negative policy by thoso of the Administration to
the people of Zanzibar?

A. You mean after the report of Sir Hilary Blood in which
ho recommended ono scat in the Stone Town?

Qo YoSe

Ae It was found it was unnecossarye

Q. I am not asking you whether it wag unnsesssary CrT 0o,
but I am asking whether you say the adding of one Stonec Town seat
to tho 21 scats by Sir Hilary Blood should bo regarded as a ncegative
policy on the part of the Administration by the people of Zanzibare

Ae You moan in the African population?

MR, KANJI: Would you say that would be regarded as a

ncgative policy by the people of Zanzibar?

MR, TALATI: Doos "nogative policy" mean was it against the
African party?

MR, KANJY: Would you ploase reply to the question I have
askod? If he does not undorstand the terminology, let him say so
to the Commission.

A, When you say that it annoyed the Zenzibar Africans,

£

I do not understand you. Am I to answor for the Africans, or ior

the party, or what? What answer do you want me to give?

Q. I think we had bettor confine ourselves to yecur

You rofer to my party?

Se

<+

T+ was not nocessary for the incrcase of this socaxe.

So you agreo with mo that you regard. tho addition
+ as unfavourable and an unholpful attitudoe by the
tion towards your party?

Yo

-2 a
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Q. Do you remember therc was a proposal in the
Legislative Council on the quostion of the addition of one scat?

As Thec Stone Towno

Qo 4nd do you remember members of your party all
voted on this one seat?

SR
that

Ao Not for tho towns not the Stone Town. It was
if the Qovernment wanted to incrcase onc more seat it should
considor constituoncies likc Cheani and Mkoani. They did ro%

vote for tho Stone Town.

Q. Are we agreed on onc point, that your party

supported 21 seats, as recommended by Sir Hilary Blood?

As Thoy wore silonte

Qs Do you remembor having said just now that your party
wantod tho addition of one scat but not the Stone Town. Do you
remembor that, or do you not, ploase?

Ao Yos, but that seat had not been named for a particular
placec. The Government did not say: it was just increasing onc
seat.

Q. But that is exactly what I am asking you. Your
party agroed in principle that thore should be one morc secat
addod to tho 21 seats recommendod by Sir Hilary Blood?

A, My party did not agrcc to the addition of one seat
if it is to be for the Stone Town. It would agrce to one scat
if tho socat was for Chaani or scmewhere clse,; not for tho Stone
Towne

Qo Would you tell me whether you remember that at the time
when this proposal came bofore the Legislative Council for the
addition of one scat, was it known whethor this onc seat was to
go to the Stone Town or some other district?

A, Yos, it was mentioned that it will be for the Stono

Towne That was why this discussion took placc.
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MR. KANJI: So that at thc time whon you voted for the

addition of ono seat to the 21 scats rocommonded by Sir Hilary

Blood,; you knew that onc extra seat was going to the Stone Towm?

CHAIRMAN: I understend him to say that when tho question
was first raiscd it was tho suggostion that it should be an
additional scat for Stone Town but that whon they voted for tho
addition of tho scat if tho place whoro the scat was to Lo had

beecn Stone Towne They would not have agrocd to it.

MR, KANJI: I will put it again to clarify tho mattcr,
Shoikh Aboid Karume, are you saying now that at tho time whon the
proposal was brought to tho Logislative Council for that addition
of onc scat to the 21 scats alrcady rocommended, you did not know
in respcct of which area this additional soat could be?

A. I oxplainecd to you that at that timo I was a
membor of the Logislative Council. Everything goes beforchand,
and it had alroady beon mentioned that this additional scat was

for the Stone Towne

MR. KANJI: So that at the time when you votod, you

know that this additional sceat would be for the Stone Town?

CHATRMAN 8 No, thc witnoss is not saying that.

MR. KANJI: I am asking arc you saying at tho moment

that at the timo whon the voting for this additional seat was done

you knew this oxtra scat would go to the Stone Town 7

A, YNo. During thc voting cach one cxprossod his
opiniono. Many people say therc was no necessity for this extra
soat to go tosthe Stone Towne If the British Resident had
rocommendod that this edditional soat be put in, then it should.
go to Chaani or Pomba or Mkoanie.

Qs I am confining myself to the particular timo of

voting — when you voted for this additional seat, did you or
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did you not vote for this seat?

As I do not remembery but many people did not votc. I
cannot say whether I was a Ministor then or not; but many peopic
did not vote.

Qe Did you personally makc any represcentation to
Government officially that you wanted this oxtra sea®?

A. How can I say? The thing had alrcady becnu
introduced: I could not.

Qe I am not asking your reasonsy; but I am just acking
a plain question as to whether you made any reprcsentation to any
Government official that you wantcd those 22 scats. If you do
not romember, say "I do not remember'.

Ae I just want to get the questions 1 should not
simply accept or denye. Would you-like me to think? After
thinking, this is my answer: I did not ask the Government to
introduce this question. This quostion was brought up or
recommonded by the Government, not that I askod tho Government to
bring it upe

Qe Did you over say to the Sccretary of State for the
Colonies that you wanted 22 soats on the Zanzibar Legislative
Council?

As Yesi Tidaide

Qe Can you remember when you said

I think it was in 1959

Qe Whon was the resolution passcd in the Legislative
Council that there should bec 22 scats?

Ae After the report of Sir Hilary Blood,

Qe /And would that resolution have been passed Ly the

Logislative Council before you made ropresentation to the

Secretary of State for the Colcnies?
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A, Beforo I answer this I would like three or four

words — when the Secrotary of State came to Zanzibar we went to the

Residency and he conversed with us about his coming, and he said;

"I have come to meet your Zanzibar ropresentatives to got your
opinion on your future Govornment", and I stood up 0 answor hin
and said, "Thank you very much for your thoughtes wo wculd like
our future Govornment to have 25 pecople in it. Iirst we should
have ono Civil Secretary, an Attorncy Genoral, a FMinancial Secrctary
and 22 membors to be elected and to join thosc members whom i have
mentionod." Then after that ho asked all the othor members Wwho
wore there, and thoy agrced.

Qo So that at that timo roprosentatives of all parties
wore prescnt?

A, Yos, and there were two parties only at that time
I think the ZPPP werec there.

Qs So thore were threce parties?

As TYos.

Q. And ropresentatives of all these threce partics wore
thore and they accepted there should be 22 seats?

A. Yes,

Qe And am I right that before you made this
roprosentation to the Secrotary of State for thc Coloniecs; you
knew this one oxtra seat was going to the Stcne Town?

Ae Noa

Qe You did not know?

Ae. Nobody know how the constituoncics would be divided,
or anything.,

Q. Can you remember whon the Legisiativce Council passed

should be 22 seats, and this one
ot should go to the Stvone

A, Before the




You say whether it was 1958 or 19597
T think it is either 1960 or 1958
Can you remember the month?
No.
Q. A4t tho time whon you said %o the Dag
for the Colonics that you wanted 22 scats, wa=
at all before the Legislative Council that the
would go to the Stone Town?
Ay Noe
Q. If you can help us, say so, and if you cannot help
us, say no - would you say the resolution of the Legislative
Council for the addition of one scat was passed before 27 thidul .
19607

As Yos, it could be.

CHATRMAN: The date of tho Sessional Paper No. 14 cof 1960

is the 26th October, 1960 (passed to Mr. Kanji for inSpOC“ion)n

MR, KANJL: Now you said in your cross—oxaminaiion here

that you wanted this extra seat, this 22nd scat, to go %o scre
other constitucncy?

A. I said some of tho mombers said £0s

party to that?

A, I was just silent.

Qe Am I right in assuming you had. therefore no cbjestion
to the oxtra scat going to the Stonc Town?

A. I did not agree that this exira gcat
Stone Towne If£ I had agrecd, I would havo said SO

Bl

A ! i RtV e
O- where Ao 3 il wa s

Y

AL e e hade ol ide e . definitoly,

sbing down gquictlye 1T nad nobt made up my minde
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Qe SO you say you wore indifferent as to where the 22nd

scat went?
A, I was inclined towards those who wanted it to go

elscwhoree.

CHATRMAN: Surely you would have wanted the additional
seat to be someowherc where you thought it might be advantageous
to your party?

As Yos, certainly.

Qe And you would have expectod the other party to feel
exactly the same?

AsiiesYosls

MR, KANJI: Would you agrec this was what you said in the
Legislative Council of Zanzibar on 26th July, 19603 it was
roported in Legislative Council Dobatos, tho sitting of 26th, 2Tth,
28th July, 1960, page 6l. I want you to see if your specch is
corroctly recorded in this volume .

A. In connoction with what?

Qe With the 22 soats.

A. You can recad it if you likee

Q. This is the specchs "I stood up and oxplained to
him (I think noaning here the Secrotary of State) that today
we have 25 pcople in our Councile For a change I asked that we
wanted 22 mombers to be elocted by the poople in tho country, and
the remaining threc,; tho Chicf Sccrctary, the Attornoy Genoral
and the Financial Secrotarys should remain for a timec, bocause
we wantod a Government which would be run by the government
thomselvos."  You admitted you said that ?

Yese

Q. Lot us doal with the last part of tho last scntences.

Wheon you say this did you think in your mind that if you havo a
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Logislakive Council in which thero will be twenty-two electod
mombors that the Party or the group which would bo ablo to form
the Government would be the group which can command tho confidence
of the majority of the elcctod membors?

Ae Yom,

Qe Have you told the Commission all the causos which in
your opinion contributed to the disturbances after or on the day of
the June clection?

A. TYos, and mcny I have oxplainocd.

Qe But besidos all that we have hoard horc and all that
you have told us you do not think therc arc any othor causcs?

A. TYos, but the root is this wvote stecaling. The
othors just contributc,

Qe So if you wore tolling your audionce aftcr the June
cloction that for tho following reasons the disturbancos arc causod
in Zanzibar on elolction day in Junc, you would tcll thom that the
most important causo of tho disturbancos was the fooling or
impreossion in the mind of A.S.P. members and supporters that tho
Z.N.P. nombers and supporters werc going to stcal tho votes on
elcction day?

Ae TWould steal the votes?

Qe Yos,

As They will steal the votes or are stealing the votos?

Qs Arc stoaling the votos, put it that way?

As Yase

CHATRMAN: What was the witncss's answor?

MR, KANJIL: Yesy; he would toll his audionco that the nost

important causc for June clcction disturbancos was that tho Z.N.P.

membors and supportors had been stealing votos.

As How would I tell my mombors?
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MR. KANJI: Assume that you arc addressing a crowd of

people in a country other than Zanzibazse

CHATIRMAN: Mr. Kanji.has askod, if you had been giving your
recasons to anybody, a crowd, if you were addrossing a crowd, would
you have given that as your rcasony the main reason for the
disturbances from lst Junc onwards?

Ae Yoso

Qe The witnoss has alroady told us that that was, in his
opinion, the root cause of ite.

Ae Yos.

CHATRMAN: It is merely rcpeating in another way what he

has alrecady saids.

MR, KANJI: You remember you wrote an article in
Woice 'of Africal'?

Ae Which one?

MR, KANJI: Zanzibar "Voice of Africa.
him
CHAIRMANS Pleasoc givo Zﬁho dates.
MR, KANJI: July, 1961,
As I personally? I do not remember.
Qe This is an article headed "Zanzibar by Karume".
Are you saying this is an article which has not been written by

you?

As Lot me ses, please, (Document passcd to witness).

Qe Is this an article written by you?

Ae I think the newspapcer man wrote ite The description
of different kinds of people theore.

Qe What I am asking you is this, Mr. Abeid Karume, This

is an articlc which is headed "Zanzibar by Karume"., The issue of the
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you remember cver having written an article?

Ao Noy I do not remembers.

MR, KANJI: So you say that what is stated in this
article part of which I will rcad out to you has never beon

stated by you?

CH.AIRMAN: He does not say thate He says he does not

remomber writing any article.

MR, KANJI: Would you agree this is an article wiitten
by you if you are shown it?

As No, I do not romember writing an article, or is it
because you sce my faco there?

Qe You remecmber you are on oathe Will you read part

refrosh your memory?

Ae Noy, I do not remember thise

Qs Let us forget for a momont the question of the
MeMory e You have been shown the article?

A. Yes, I Bee it,

Qe Are you saying that you have not written that article?

I do not rcmember having written it.

Q. I want you to have a lock at it and tell us whether
you have written it or not. I am not asking whethcr you remcmber
it or nots

Ay I did not write it.

MR, KANJI: Sir, Can this be put in as an exhibit to

show the witnoss says he has not written this article?

MR, KWAW-SWANZY: If that would help my Friend that may |

be the result of an intorviews
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CHATRMAN: By all means, if you wish it put ine

MR, KANJI: Did you evoer have an interview with any
correspondent of "Voice of Africa"?
Ae Of where?

Qe Ghana,

As Noyg I do not remember,

MR, K4iNJIs Did you say to any person to whom you wore
giving an intorview passages which I am now reading out?

"Zanzibur is a British Protectorate. The British having
signed a treaty with an Arab rulor who was reforred to as the
Sultan of Zanzibax".

Sccond hoading "The namo Zanzibar Nationalist Party is a
gross misnomor as most of thc mombors of the Party are underground
imporialist stooges of the first ordery whilst at tho samo time
thoy arc double dealers pulling fast with Communist countries and
in thoir cunning benefitting from both East and Woste." Thon

there is another passage.

CHATRMANs Why not ask the witness one at a time?

MR. KANJIs If you plcasc. Lot us deal with the first
one about the Arab ruler. Did you ever say to any correspondent
of any newspaper anywherc at all these words, or words to the
effoct?

Ae No,

Qe Now about tho second passage starting with the name
"Zanzibar Nationalist Party is a gross misnomer", did you say
words to that offect to any correspondent or any person at all?

As Noy I do not romember having told anybody.

Qs Coming to the third heading "Disturbances", "In
short the causes of the disturbances which started on the day of

the clection, 1lst June, 1961 beforc the results of the election

were known are (1) extreme provocation on the part of the




Lige e

Zanzibar Nationalist Party both before and during the election.
Example: before the election Z.N.P. used deliberately to insulsd
the A.S.P. leaderse They also used to break the A.S.P. meootings
of the A.S.P. candidates. Most of these things were roported to
the police and apparently no noticeable action was takens e
is understandable, of course, because the police department in
Zeanzibar so far has specialised in only employing dsians in “ho
higher cadre and it is strongly suspected that Asians are bhacked
by expatriate officers. Of course; to do that no African gets to
the highor cadre. It is said that things have rcached a stagoe where
true information cannot get to the top without a certain amount of
bias or distortion. Recently during the emergency the Minister
of Bducation was alloged to have been found with a pistol and vhen
reported to the police it was alleged to the police that it was a
starter pistol," Did you ever say these words to any porson at

any place?
A, No, I did not tell anybody at any place.

Qs Do you remember having given any person an interview

in connection with the paper '"Voice of Africa'?

A. Noe.

CHAIRMAN: You are quoting passages to him and he says he
does not remember giving anybody connected with that papor an
interview. If you arc going to ask him if he holds any of thoee
views, I think it would be fairor %o split them up because you are
suggesting one has a derogatory effect on the Sovereign and he bhas
ropeatedly denied ever having suggosted anything that would bs

derogatoxrye

Do you hold the view which is expressed in
this papex? -t us refer to the fimst part which refers to Arab

ruler of Zanzibar?

CHATIRMAN: The witness has already said he does not.
T think it is fair to say the witness has denied categorically
any such desire or acticn on his part or any such belief, You

aro cnly going to get a negative againe

dings were adjourned until 2.15 Dolls)




ON RESUMPTION

CHAIRMAN: Mr. Kanji, have you now an answer to the question

we put to you at the commencement of the proceedings this morning 7

MR. KANJI: I have an answery, Sir. The answer is in the

negative,

Cross—-examination of Sheikh Abeid Karume by Mr. Kanji continued.

Qe Now, you remember, Sheikh Abeid Karume, that before we
adjourned at 12,30 pe.m. I was asking you questions in connection with an
article which was published in the "Voice of Africa', July 1961 issue.
The article which appears on page 30 of that magazine with the heading
"Zenzibar by Karume', Just before we adjourncd I asked you whether the
cause which is said in this article as having contributed to the
disturbances on 1lst June, 1961, was ever expressed by you to anybody
either in Ghana or elsewhere ?

A, My answer is I did not see anybody in Ghana or elsewheres
noy did I know anything about that paper. This is the first time that
I have scen it here today.

Qe Do you agrec with the viecws expressed in this magazine ?

A No.

MR. KANJI: There are two further passages which I will put
to you and ask you agein whether you have expressed your view in

accordance with these two passages.

CHATRMAN ¢ In view of the witness's answer you must ask him

has he cver said thot,

MR, XANJIs Hevo you cever said words to the following effect:

"I assure the readers that the Afro-Shi i Porty will leave no stone

unturncd %o fight against Colonialish and neo~Colonialism brought about




by the Zenzibar Nationalist Party and its satellitos and the Zanzibar
and Pemba People's Party, both of which arc Imperialist instruments' ?
A, No.
Qe Now, Mr. Karume, am I right that you went to Ghana in

June, 1961 ?

A o
‘o CSe

Qe Can you tell us the date when you left Zanzibar for Ghana?

A, ibout the middle of Junc.

Qe Am I right that you returned to Zanzibar some time at the
end of July, 1961 ?

A, Yes.

Qe Is this your photograph which is printed in the magazine

(illustrating document) ¥

A, Yes,

Qe Am T right that thore was no other Karume from Zanzibar
who wont to Ghana immediately after the disturbances 7

A, It can be so because there are not many Karumes here.

Qe Is it possible, Mr. Karumo, that somebody is your enemy
and he has given this article to the "Voice of Africa" under your name 7

A I am not certain to say that it must be S0y but it is
possible,

(e Who accompanied you to Ghana ?

I went with Sheikh Othman Shariff.

CHATRMAN s What is the object of this cross-examination,

Is it directed to credit ?

MR. KANJI: The object is to show that there were only two

peopla, It is directed to credit, Sir,

CHATIRMAN: Political lcaders usually arec not very polite to

their opponents on the other side.
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MR, KANJI: And also, Mr. Chairmen, to show that the reaons
which this witness has given now as having contributed to the

disturbance are quite different from what he has said before,

CHAIRMAN: What he is suggesting today?

MR, KANJI: Yos. I put this in for indentification and for

what it is worth,

CHATRMAN: Mark it for idantity. We cannot accopt it in

evidencc bocausc it is not connceted with the witnesse

MR, KANJI: Would I bo right in saying that the ASP strongly
bolieves in a multi-racial socioty in Zanzibar?

A+ The A.8.P.7

Qe The A.S.P.

Ae Yes; if the raccs will live poacefully and in good
rolationship, yes, we do.

Qe Do you agroc that your party also beliovos that Zanzibar
should be governoed by all races together; not just Africans alono?

Aes Bofore I answer this question I can say thises The
Lfro-Shirazi Party have passed a rosolution that all races in
Zanzibar should live togethor and think of what will be the ultimato
ond of our governmont. We call it tho froedom committee, and wo did
meot the African leaders, the Arab locaders, the Indian leaders,; the
leadors of political parties, to think about this. When Abdulrahman ,
the Secretary of the ZNP, roturned from Cairo or somowhore this was
thrown awaye Now I am answoring your question. My answer is if all
races will agroo to live togethor poacefully, this is the Afro-
Shirazi wish,

Qe ©o0 I would bo right in saying the policy of your party
is to have a govornment consisting of all racess all races should
participate in the Government?

A. That pcople should agrce this one should not be up and

tho othors lowory thoy should be on an oqual basis.
Qe If you would listen carofully to the question I am

putting to you I think you could easily answer my question yes or

no . 4B I right that your party bolioves in tho govermmont of

Zanzibar by people of all races in Zanzibar?




Ao Again I will answer that my Party would agree all people
to be on an equal basis. If all people are on an equal basis then it
agrees with that.

Qe Do I understand rightly that the Sauti Ya Afro-Shirazi
newspaper is owned by the Afro-Shirazi Party ?

Lo No.

Qe Would you agree that that newspaper is the organ of the
Afro-Shirazi Party for conveying its views to the members and supporters
of the Afro-Shirazi Party ?

A No.

Qe Are you then saying thet your party has no newspaper ?

Jivs Yes, it has not got a newspaper specially for the party.

Qe Would you agree that the heading "Sauti ya Afro-Shirazi'
on a newspaper would convey to the readers that it is a paper which is
very closely connected if not owned by your Party ?

Lo Yes, one could think that,

Qe Do you remember having read a passage to the following
effect in Sauti Ya Afro-Shirazi in the issuc of August 1960, 4n

article on page 2 of that paper says - "Africans oppose tooth and nail

any form of multi-racial government which in Zanzibar meant the government

of Arabs and Indians, and it is not wanted. The stooges of the ZPPP and
their masters will not be able to bring a multi-racial government here.
Multi-racial organisations should disappear.' Do you remember ever
having heard anything about this article ?

Ao No. Would you read the first paragraph ?

Qe "Up to 1891 the government was a murderous one and the
roign was most opprecssive', Would you say that that is referring to
the yoars before Britain took over Zanzibar 7

L I do not know; I am only hearing that now, I wanted
you to read about what you saidj the Africans did not want multi-racial

government. I would likec you to read it again.
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I thought you wanted me to read the first paragraph.
No, the first sentence.

Qe An article on pege 2 says that the Africans oppose
tooth and nail any form of multi-racial government.

Ao But you know I am here as the leader of the Afro-Shirazi
Party, and what do those people say ¢ That article refers to whom?

Qe That is a general article in a newspaper which apparently
supports the Afro~Shirazi Party.

Ao I can say this +that this may be the view of the writer,
not of the Afro-Shirazi Party.

Qe Would you agrec with me that views were generally
oxpressed, beginning from 1960 right up to the date of the disturbances
in Zanzibar, in Zanzibar newspapers supporting your party that Zanzibar
should only be for black Africans ?

Ao If that is so, I do not think it is speaking on behalf
of the Afro-Shirazi Party; it may be one's own views, because they
can say the Afro-Shirazi Party does not went this, that and the other,
and if it is not put down as the Afro~Shirazi Party then it is Jjust one
personts view,

; Qo So I would be right in assuming that if any newspaper in

Zanzibar which supports the Afro-Shirazi Party produced an article to

the effect that the Afro-Shirazi Party wants Zanzibar for black

Africans only, the party is not at all concerned with it ?

Ao Yos, it would not be on behalf of the Afro-Shirazi Party.

Qe Am I right that you would not take any action to stop
that in newspapers which support your party 7

Ao I would not take any action because if it doos not have
anything to do with the Afro—Shirazi Party what action should I take 1

I cannot take any action.
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Qs Do you know yourself generally the tone of
newspapers which supported the Afro-Shirazi Party during the
period 1960 to the date of the disturbance ?

Lo NO L]

Qs Would I be right in assuming that you did not know

your party was using race as & very strong political weapon for

the election ?
AsiNG

Q. Is Mr. Mtoro Rehani vice-prosident of the Afro-Shirazi

A, Yes,
Q. 4m I right that he edited an African newspaper
called Afrika Kwetu ?
A. Yes,
Q. 4m I right that lots of supporters and members of the
ASP read this paper ?
A, Everybody reads it.
Q. Is it not read mainly by Afro-Shirazi members and
supporters 7
A. No, I cannot say that, because many Afro-Shirazi
people do not know how to recad. I would say many othors road it
other than the Afro-Shirazi Party.
Qe Would I be right in saying that Jamal Nasibu is one
of the leaders of the Afro~Shirazi Party ?
A, Yes.
Qs Would you tell us when the constitution of the
Afro-Shirazi Party was put down in writing ?
A. In 1957, and then it was revised, and then in 1959
or 1960 it came out.
Qe Did you ever causc hatred among the people of

Zanzibar by telling them - "Avoid these people"?
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A. In the constitution ?
I am asking you a general question.

fe  You mentioned earlier the constitution, so I thought
Jou were still roferring to the constitution.

Qe I am surc you know what I am putting to you. Will
Jou answer my question ?

el Yos o mutliq

Qe Did you ever try to cause hatred among the people of
Zenzibar by telling them "Avoid those'?

4. I do not know what you mean by "Avoid those'.

Qe I will perhaps help you. I will show you an article

in Agozi which deals with this matter (Newspaper passoed to witness).

Will you pleasc read the article on page 2 of Agozi of 1l4th
December, 1959 under the heading "Agozi is asking Government"?

A, Yes, I understand this; I remember about this.

Q. Is this paper right in saying that the constituticn
of the Afro-Shirazi Party has not been passed es at the dato of
this article, which is 14th December, 1959 ?

4. Noy it is not truc.

Q. TWould you generally agrcec with the views expressed
in this article ?

de ' No, not 'at all,

Qe Sheikh Abeid Karume, am I right in saying that Mr.
Abdulla Amur is a very leading member of the Afro~Shirazi Party ?

A. No.

Q. Is he a member of your party ?

&e Before I answer this I would like to explain.

Q. I do not want cxplanations; I just want to know as

a matter of fact whether Abdulla Amur is a member or not ?




_.54...

A, He is a man who gets into every partys; for a month
he is a member there; for a month he is a member there, ard for &
month the others together with this man Jamal Nasibu they were
members of the ZPPP and then they came to the Afro-Shirazi Party,
and then Abdulla Amur was a member of the ZNP. Then, perhaps you
would be interosted to know, I do not know actually where they arec.
Q. But they are members of the ASP at the moment, Abdulla
Amur is a member at the moment ?
From 24th January 1961.
Are you very happy to accept him as your leading member?
No. Can he be a leading member, such a man ?

Do you know whether Abdulla Amur is a member of the

A. TFrom the 24th January I have seen him coming and goinge
That is the way he carries on.

Q. I will show you an article which he has written about
you in "Mwangaza''.

CHAIRMAN: Is it the same gentlemen ?

MR. KANJI: Ho became a member of his party since 20th

January, 1961, Would you rcad this pleasc ?

CHAIRMAN: The article starts off by saying that you are

stupid. Obviously not a complimentary onc.

A, That is why I want to assurc you what sort of a person

MR. KANJI: At first you were pleased to have him in the

A. He is an ordinary man. He is not an asset in the
party. He is a subject, what can one do ?

Q. You did not refuse his help ?




A, BEBven if it is a bad help.

Q. This man you said has beon a help to you ?
CHAIRMAN: Did he sey he has been a help to him?

MR, KANJI: He has been your party supporter ?

A. Since January 28th, 1961, I saw him in Z,P.P.P. Dut

I think he had run away from there. Now he sometimes will get into

A.S.P.; sometimes he will go somewhere else.

ATTORNEY GENERAL: The paper is dated 1959.

MR, KANJI: You have told us about Amur. Would you say the
same of Othman Sharif ?

A. He is a Government official. I do not know whether he
has ceased to be a Government official or not. Because some months
back I heard he was on leave.

Q. You don't know very much about Othman Sharif ?

A. DNo.

is A

Q. Do you know whether Mr, Othman Shariff[going to give
evidence on behalf of your party before this Commissions I am asking
you this because I want to put certain questions. If Mr. Othman is
not going to give evidence I would rather put this question to you.

Ao Up to now I cannot say whether he will give evidence or
not, but if you have any questions you would like to ask me, please do
SO.

About Othman Shariff ?
Personally, or the Party ?
In relation to the party.
I am ready.

Qs Did I understand you to say generally that your party
has behaved very well indeed right from its inception in 1956 ?

Ae Yese




Qe It has not abused anyone nor has it tried to make a
difficulty for any individual ?
Ao Where; in court ?
Outside,
Not to my knowledge,
Now, were you a member of the Legislative Council in 19577
Yesy, from 1957 up to now.

Would I be right in assuming that you attended a meeting

of Legislative Council on July 26thy 27th and 28th in 1960 ?

A, Yes.
Qe Do you remember that Mr. Othman Shariff spoke about the
party on 27th July, 1960, in the Legislative Council ?
A Yes, it could be.
Qe And would you agree with me that at that time Mr. Othman
Shariff was not a member of the party, but was an independent person
working for the Government 7
Yese
Would you say that his views were generally very fair
and reasonable on any subject 7
A, On what 7
Qe On any matter on which he expressed his views,
Ao Some views were good, people agreed, and some were bad.
People did not agree with them,
Qe Do you trust Othman Shariff ?
Well, now eee
Qe A person is not trustworthy now and untrustworthy
five years ago. Or do we have a different conception of a person
being truthful or untruthful, depending on your interest.,
A, I cannot say that five years back he was a good man or a
bad man. I am here now and perhaps you find me a bad man, but I cannot

speak about 5 years ago. He may be a good man at one time and at the




same time he may be a bad man to some other people.,
Qe And you have said that about yourself sometime ?
Ao About every human being.
Qe I am not asking your opinion about every human being,

but about yourself.

CHAIRMAN: He has said he is the same as everyone else.

MR. KANJI. Now am I right that Ali Shariff used to be a
member of the A.S.P. hefore he joined the Zis B EleiE/s T

A Yes.,

Qe Do you know that the supporters of your party, the
members, harrassed him very much after he joined the Z.P.P.P., 7

Ao No, I don't know.

Qe You have never heard anything about it ?

Ao No.

Qs Perhape I can refresh your memory 7

A, Yes,

Qe I am now reading a passage by Othman Shariff in
Legislative Council on 27th July, 1960, contained in the Legislative
Council debates of 34th mecting, page 73. "T would like my Honourable
friend to come and stay with me for a week if his political feelings
permit him." And the speech is then interrupted by laughter. And
then Othman Sharif continuess "We will never forget and we will not
be able to stick it longer than a day. A group of people came to my
house and called my brother by his name. Called him by name and called
us all sorts of names because my brother belongs to the Z.P.P.P. and
not to the A.S.P. I think my brother will bear me out on this. I

have had my wife crying several times because of +this hooliganism

drummed into people deliberately and it is openly said by some people

that when they get their "uhuru'" they will burn some people alive,
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Local Officers are run down pihliely in public meotings for no Jjust

cuase, Sheer pregjndioce against the so~called educatod people,"

CHAIRMAN: Do you want to ask a question on it ?

MR. KANJI: Yes, Does that surprise you, Sheikh Abeid

Ao No.

Qe You think it is immaterial if people of the party and
their supporters go harrascing the people ¢

A It says it shows cleorly thzt no membor of my party has
gone to harrass anybodyy

Qe Is that how you interpret it ?

A. I know. Sheikh 4li Sharif is a member of Legislative
Council. He is a sensible man and in the same house Othman Shariff's
wife is there, and it is a thing which will annoy Ali Shariff and will
annoy Othman SHariff, It is surprising, Perhaps Othman wanted to say
something during conversation because Ali Shariff is a big speaker., He
is well~known. He has been a membor of Legislative Council for nearly
10 years now. You will agree with me. If that was true, he would
have brought it then.

Qe You are saying in offect that Othman Shariff was lying
when he said that in Legislative Council ?

A, I cannot use that term. Yes,

Qe im I right in saying Sheikh Abeid Karume that Mr. Ameri
Tajo used to be a member of the AeS.Pe 7

Ao Yes,

Qe Would I also bo right in saying he was one of the founder
members - in fact the leader at one time ?

Ao Yes,

Qe Just before he left the A«S.P, and became part of the

Z.P.P.P. e
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A. Sheikh Ameri Tajo did not leave the A.S.P. The A.S.P,

members did not want him, They expelled him.

Qe wbuld it be right to say that whenever one person leave

the A.8.P. he is not said +o have left A.S.P., but is said to have been
dismissoed A,S.P,?

A, No.

Qe Have you heard of the word "chachandu" with reference to
Ameri Tagjo ?

A, I cannot say that because I heard it in the band when
the band was being played. They were playing this "chachandu". This
originated from the bandsmen,

Qe Would you be saylng a very great ma jority of people in
Ngambo are members and supporters of the A.S.P,?

4, Yes, many and there are also Nationalists.

MR. TALATTI: I do not think we have had & translation of

that word "chachandu" in Swahili ?

CHAIRMAN: Would you translate it % What does it mean ?

A, "Chachandu" -~ as far as I know it - is an octapus, It
refers to the octapus, not alive. The children cut it and then fry
it very nicely in o0il and then they add chillies, very strong chillies
and put it aside, The children then sell it and they say that they
dip it in chillie and then when they cat it and exclaim "chachandu"

because of the hot chillies. That is what I understand by "chachandu,

MR. KANJI. Do you know that Mr. Ameir Tajo was called
"ehachandu® by members of your rarty ?

A, No, We respect Ameir Tajo until today, and he has a
great respect. We are starting to hear such a thing today referring

to Sheikh Ameir Tajoe




Qe You know many things that go on in Zanzibar and you do

not know "chachandu'" ?

A, Noys I do note. I only know about this point. And they

played it with the band.

Qe Do you know that the matter of "chachandu" was raised
in the Legislative Council?®

Ao Yes, it was brought to my notice,

Qe And despite that you do not know who was called
"chachandu" ?

A, Because this "chachandu'" has been there for many years.
More than 15 or 30 years it has been used.

Qe In the Legislative Council ?

A No, outside. Bven before the political party
was formed.

Q. Did you know this word "chachandu" referred in the
Legislative Council . to one particular person i

A, It is possible,

CHATRMANS We are getting a long way from the terms of
reference. We are roaming all over the field of political abuse,

Is it going to help us very much ?

MR. KANJI: This cross-—examination, Mr. Chairmen,; would
be to show the witness is not a credible witness.
()< Did you know this matter was raised in the

Legislative Council in July, 1960 °?




A, Yesy; I said so,

Qo 4nd it referred to one individual person ?

A, Noy I do not remember well.

Qe I will read out the passage to refresh your memory :-

"And as for the relations between the people,

one has only to walk about anywhere abv Ngambo and one

will hear a mob of people daily chanting away
"Chachandu Tumemzika", that is "We have buriod "8hachandu""
(somobody nicknamed as Chaﬁhandu) -~ respectable people
being subjected to intolerable mockaery in an attempt to
force them to accept unacceptable political views, and
what are the political leaders and other politicians
doing about this = hatred deliberately inculcated in the
minds of the ignorant mass by a leader of a party, and
yet some Honourable Members opposite have the courage to
accuse the Government of encouraging racialism instead
of accusing themselves of antagonism and completc 1lack

of understanding in their political problems."
You remember that ?

A¢: He d1d say it but it did mot rerep to any party.
It was said in the Legislative Council,

Q. 4nd referring to squatters and landlords problem do I
understand you to sey that in accordance with your opinion, all
quarrels between the landlords and squatters after 1957 were as a
result of landlords insisting that a squatter should either becoma a
member of.ZNP or else should be evicted ?

A Yes.,
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CHAIRMAN: All disputes betwcen squatters and landlords
rost on this?

Qe Yos, it was the political party asking the landlords
who are members of the ZNP to get the squatters to join the ZNP,
and they were to give their cards to register as members of the
ZNP .

M2, KANJI: Do you know that onc Indian owned a farm in

Zanzibar? His namc was Champsie.

A. “‘hore are many Champsis ~ which particular Champsi?

Qe You say thore arc many Chagpsis which are Indians and
who own farms in Zanzibar?

As Yes. If you can tell me a particular ChampsSiococso

Qs Have you ever rcad a roport of Middleton on "Land
Tenure in Zanzibar"?

A. No, I have not. Which date is this?

Qe 11958,

No,

Qe I put it to you that you do not really know the
basis of the trouble between landlords and squattors?

Ae I do: it is what I have told youe.

Qe You remombeor in Fobruary 1958 you made a speech at
Machui at an Afro-Shirazi gathering?

A. Yoso

Qe Am I right that you said to this mooting that the land
belongs to you?

Ae Noy, I did not say thate.

MR, KiNJI: Did I understand you to say the day before
yesterday in your cvidence in chief that you said in this mceting
that the landlords should not uproot the crops of squattors becuase
if thoy do that would mean it is like pouring petrol over the crop
and later on setting fire to it?

CHAIRMAN: I thought the witness said that it was like

ring petrol over tho squatter and sctting him on fire when hc
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stood thore looking at his crops destroyed. He was trying to
emphasis® that it was a.bitter blow to the man whose crops had been

destroyed.
MR. KANJI: TForhaps I am quite wrong in putting this.

CHAIRMANs I am spcaking from recollection, but that is
my rocollection, and I have a good memory for facts. I cannot
allow the eovidence to be misquoted. Yeos, horc it is on page 40, the
12th day, at thc bottom of the pages "He feels, when he stands and
looks at his destroyed property, as if tho poerson who did it has

pourcd petrol ovor his body."

MR, KANJI: I beg your pardon. What did you say at this
meeting at Machui?

A. I stated it, I think, the day before yoestcrday, g
you want me to say it again I will do so.

Qe I would be very grateful if you would do so.

A, After roceiving the report from the people who
live thoro in Machui = the report which was brought to our members,
of the Afro-Shirazi Party, of their crops being destroycd and,
I think, their huts burned on tho instigation from tho Nationalist
Party to thc owners that thoy should ask the squattors to joint

the Nationalist Tantye

What I am asking you is what did you say at thét

mecoting?
We wont thore to say two things only.

To tho meoting?
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As TYos, the first was to calm down the people whose
broperty had been damaged or destroyed, and to advise the shamba

OWNners. We wont and told them,
Qe I want to know what was said at the meotings.

A¢ I anm telling you about tho meetings, We said,
"We have come heore. We have received your reports and we
are telling you thiss +the first thing is do not agree to vacate
the land which has been given to you by the owners for many
many years, even if it has beon damaged, Be patient,
because there is g law in Islam that if anybody gives land to
somebody to cultivate he cannot evict that person who has
cultivated the land until he compensates him, and we will take
this to the uovernment and request the Government to introduce

or to bring this law; and you will get your rights or your

compensation." And then we went to the landowners and told them,

-

Qe I want to know about the meeting, I put it to you
that at this mecting you said to a gathering of the afro-Shirazi
Party that "No-one can move you from the land because the land

belongs to you and the trees are from Nature and only belong to
the owner, and if anyone tries to throw you out he would be
pouring petrol upon himself with one hand ang setting it on fire
with the other hand."

Ae No, I did not Bay thate. I think you know what
I said the day before yesterday, and it is there in the report if
you read it Thet is what I saids and they wecre very pleased,

They did not bring any quarrel until the law was introduced,

and they were getting their compensation,
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Qo Are you saying there was no squatter trouble until the

legislation was brought after your speech ?

A, There is very slight trouble. Then afterwards the

heads of the Nationalist Party got up again and stirred up the matter
again, Then it continued.

Qe If in fact you had told your gathering the words which
I have just quoted, would I be right in saying that your political
prestige would be enhanced very much amongst the squatters ?

Ao It did enhance,

CHAIRMAN: I do not think the witness understood the
guestion, The question that was put to you was this If you had
said the things that Mr. Kanji put to you and which you have denied
saying, do you think it would have enhanced your political prestige with
the people 7 Do you understand ?

Ao I thank you, Mr. Chairman, for making me understand.

I think at that moment I would have been immediately nothing before

them. I would have been nobody before them.

MR. KANJI. You do not think they would have liked you
for saying that ?

A They would not - a thing to create ill feeling: they
would not have liked it.

Qo I think it was in connection with the copra market that
you mentioned that Salim Rashid was a member of the Z.N.P. BExecutive
Committee ?

A, Welly I did not mention Salim Rashid alone.

Qe I am referring only to Salim Rashid at the moment.

Would you be surprised if I told you he has never been a
member of the Z.N.P. Executive Committee ?

Ao Noy, I said a member of the Executive of the Z.N.P., was
Ali Ahmed Riyami. He was the one I referred to, and then I said

Salim Rashid.




Qs So you did not mean Salim Reshid was a member of the

Executive Committee of the ZNP 7

A No, Ali Ahmed Riyami; and this man is just his follower.

MR. KANJI. Am I right to say the dispute between the

two groups of labourers was sottled and it was provided that each

group - one group is mainlanders and the other group is Zanzibaris =

should work in the copra market and also at the dock on the alternative

day ?

CHAIRMANS What the witness said to you was that there
was some effect, indicating with his hands very little, if at all,
That is what I understood. T understood you to say this morning,
Sheikh Karume, that you thought the labour disputes had very little

to do with the disturbances -~ if sry at all,

A, Yes, very little.

MR, KANJTI: Coming to the shop boycott, how many shops
were opened after this movement of opening organised shops ?
A Peopla did not boycott going to the shops, the co-

operative sotreos,

CHAIRMANS He said this before. He denied the boycott.
He said they opened the co-—operative stores and some people ~ they
were limited in what they hads rice and one or two other things,
no fruit, the witness said -~ some people would go to the co-operative
shop for some things and to others for other types of things. He

has never accepted the boycotte.
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MR. KANJI: How many shops were there in 1957 °

110 25, I think, between 25 and 26, but I think actually

25, The whole of Ngambo Mudiria.

Qe I am referring now to Zanzibar as a whole, Do you
know how many co—operative shops there were in the whole of Zanzibar ?

A, Rural, about 50, I think.

Qo Am I right that the co-operative movement was supported
strongly by the ASP 7

A Members of the ASP ?

Q- Well, the lead was given by the ASP ?

A, In forming these co-operatives ? No, this was by the
Government. The Government used to teach it. If some people in
the locality wanted to open a co-operative they would send a young
man who was up to Standard VIII to learn from the co—operative how
to keep books and money and to the satisfaction of the Registrar of
Co—-operatives. Then he would say, '"Well this man now knows about
this: he can handle the co-operatives.," Then people contribute
their money to buy a share of 2G#s., and if people paid 4Gs, they owned
two shaTes,

Qe Do I understand you to say the Afro-Shirazi Party had
nothing to do with the co—operative movement ?

A, They said it is a good thing. They proclaimed it is
a good thing for people to do this.

Qe They supported it 7

A Yes.,

Qe You know there is a legislation in Zanzibar under
which all co—-operative shops should be registered ?

A, Yes.,

Qe Would you be surprised if I +told you only 15 co-operative
stores are registered today in the whole of Zanzibar ?

A, No, I am not surprised.
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Q. Would you say in fact other shops are Afro-Shirazi

A, No, not Afro-Shirazi Party, because I would like to
explain to you: if you should inform the Registrar he can tell you,
"You can carry on and then I will register you.!" He can do that:
he has that power.

Qo Have you ever heard of the word "zuwiya''?

A, Very much.,

AP Do you know this word was used in connection with
prominent people going to by from the shops of the Nationalist Party,
or shops other th»« those of the ASP ?

A No, I know what "zuwiya' means. Wonld you like me
+v tell you the meaning of it ?

Qs I think we have already heard. I just wanted to
relate it to the question of the shops.

A, Noe

Qe Do you know the supporters of the ASP were running
buses and used to make use of the symbol or the ASP for obtaining
passengers 7

A, I am sorry, but I must tell you that the ASP have
no motor cars and have no buses.,

CHAIRMAN: He has dealt with this: however, you can ask

him if you like. It was covered by Mr. Talati.

MR. KANJI: Do you know whether supporters of the ASP
were using symbols on the buses 7
A, Which symbols ?

Q. Pakacha, for instance,

A, Welly, they did use thise: it is a basket.
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Qe It was used to promote the boycott of buses,
A, Because these bus owners, when they saw that politics

have oomo in, they also made business out of this political situation.

MR. KANJI: What I am asking is do you know this ?

CHATRMAN ¢ He said so already. He expressed the view that
the bus owners took advantage of the political situation and used it

to benefit themselves,

MR, KANJI: I am much obliged.
CHATRMAN ¢ But I do not think he confined it to the ASP,

MR. KANJI: I was at the moment only asking about the ASP,

Qe You remember on Saturday in your examination in chief
you said that you were delivering a speech - I am open to correction
on this - and people in the crowd then shouted the words :
"Rahalahoano" meaning "With whom God is pleased"?

A, Yes,

Qe Would you agree with me that that term is only used for
oompanions of the Prophet ?

A, No. It is used for anybody. It is a blessing of God
on somebody - may the blessing of God fall on you. If you do a good
aot to me I would express that phrase to you.

Qs Do you think itiis quite nowmall to uss that term ?

A, It is just a prayer to God, People pray in many forms.

MR. KANJI: You have said in your ovidenoce in chief that

you saw Y.0.U. youths drilling with guns and other lethal weapons.

CHATRMAN ¢ Would you mind pointing to the evidence ? I have
no recollection of that,

A, No, I said sticks.
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MR. KANJTI: Sticks - not guns ?

A, No, not guns.

CHAIRMAN s T understood him to say with sticks.

ATTORNEY GENERAL: Twelfth day, Saturday, page 58.

CHAIRMAN: Yes, he said sticks as guns.

MR. XANJTI: I misunderstood him, Sir. I thought he used
the word "guns'.

I put to you that Y.O0.U. youths never used any sticks
whilst they were being drilled ?

Ay They were being paraded at a place called Kuta La Tembo

with sticks.
CHATRMAN ¢ Using them as guns ?

A, Yes.

CHATRMAN: We will adjourn until 8.30 a.m. tomorrow

morninge

(The proceedings were adjourned until
8.30 a.m. Tuesday, 1Oth October, 1961)
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